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Kevesebb autó gördült le
a romániai gyártósorokról
Tavaly 10,67 százalékkal csökkent 
Romániában a járműgyártás, 
miután a Dacia és a Ford ösz-
szesen 438 107 járművet szerelt 
össze dél-romániai üzemeiben – 
közölte a Romániai Autógyártók 
Egyesülete. A Daciát érzékenyen 
érintette a koronavírus-járvány, 
termelése 25 százalékkal esett 
vissza, a cégnél 259 099 autót 
szereltek össze, mintegy 90 900-
zal kevesebbet az előző évinél. 
A Ford 179 008 autót gyártott, ami 
39 ezer darabos, 27 százalékos 
bővülés 2019-hez képest. A növe-
kedés főleg annak köszönhető, 
hogy a Ford craiovai üzemében 
egész évben immár két modellt 
gyártottak, miután 2019 októ-
berében megkezdődött a Puma 
modell előállítása is az Ecosport 
mellett. A legtöbb autót, 183 286-
ot a Dacia Dusterből gyártottak.  
Tavaly Romániában 22,6 száza-
lékkal csökkent a forgalomba 
helyezett új járművek száma.
 
Csökkent az ipari termelés
tavaly az első tizenegy hónapban
A nyers adatok szerint 10,2 száza-
lékkal, szezonálisan és naptárha-
tással kiigazítva  10,5 százalékkal 
csökkent az ipari termelés tavaly az 
első tizenegy hónapban Romá-
niában 2019 azonos időszakához 
mérten – derül ki az Országos 
Statisztikai Intézet (INS) által 
tegnap nyilvánosságra hozott 
adatsorokból. A nyers adatok 
szerint a feldolgozóipar kibocsá-
tása 11,3 százalékkal csökkent, a 
bányaiparé 10,5 százalékkal, míg a 
villamos , hőenergia, gáz termelése 
és szolgáltatása 3,4 százalékkal 
mérséklődött. Novemberben az 
ipari termelés a nyers adatok 
szerint 3,4 százalékkal volt kisebb 
az egy évvel korábbinál, a kiiga-
zított érték szerinti csökkenés 0,4 
százalék volt. Októberhez képest is 
4,8 százalékkal csökkent az ipari 
termelés a nyers adatok szerint, a 
kiigazított érték szerint 0,6 százalé-
kos zsugorodást jegyeztek fel.
 
Tíz éve a legnagyobb mértékben
nőttek tavaly a PC-eladások
Tíz éve a legjelentősebben bővül-
tek a PC-eladások tavaly a vilá-
gon a koronavírus-járvány miatt 
megnőtt kereslet hatására – derül 
ki három vezető ágazati cég ada-
taiból. Az amerikai International 
Data Corporation (IDC) informa-
tikai és távközlési piackutató vál-
lalat honlapjára felkerült adatok 
szerint a személyi számítógépek 
értékesítése világszerte 13,1 száza-
lékkal, 302 millió 605 ezerre nőtt. 
Ennél jelentősebb növekedést 
utoljára 2010-ben jegyeztek fel, 
akkor a bővülés 13,7 százalék volt. 
A cég egyik vezetője azt mondta, 
hogy felméréseik szerint idén 
tovább folytatódik a PC-k iránti 
keresletnövekedés.

 1 euró       4,6628
1 dollár      4,0898
 1 svájci frank 4,0929
1 font sterling 5,2497
100 forint 1,4376

Valutaváltó

A KORMÁNY SZERINT A VÁLSÁG MIATT A BÜDZSÉ NEM TESZ LEHETŐVÉ NAGYOBB KIADÁSOKAT

Nem osztogatásokkal indul az idei év

Sok mindenre nem futja. A kormány szerint a válság alakítja a készülő idei költségvetést

A szakszervezetek által kért 
bruttó 2400 lej helyett mindösz-
sze 2300 lejre emelte tegnapi 
ülésén a bukaresti kormány a 
minimálbért. Közben szintén 
tegnap alkotmányosnak minő-
sítette a taláros testület a nyug-
díjak 40 százalékos emeléséről 
szóló jogszabályt, a Cîţu-kabinet 
illetékesei szerint viszont nem 
lehet idén ekkora nyugdíjeme-
lést megvalósítani.

 » BÁLINT ESZTER

Jóváhagyta tegnapi ülésén a kor-
mány azt a jogszabályt, amely 
2300 lejben szabja meg a bruttó 

minimálbér összegét 2021-re – jelen-
tette be a kabinet ülését követően 
Florin Cîţu miniszterelnök. Rámuta-
tott, a kormány által korábban beje-
lentetteknek megfelelően a 2020-as 
infl áció, illetve a 2021-re előre vetí-
tett infl ációs ráta feletti mértékben, 
3,1 százalékkal nő a minimálbér 
ebben az évben. „Az emelés termé-
szetesen már január 1-jétől érvényes, 
hiszen a januári béreket februárban 
fi zetik ki, tehát van idő alkalmazni 
a jogszabályt” – idézte a kormányfőt 
az Agerpres hírügynökség.

Raluca Turcan munkaügyi mi-
niszter kedd esti televíziós nyilat-
kozatában ugyanakkor arról is be-
szélt, hogy miért épp 3,1 százalékos 
az emelés üteme. „Mint tudják, 
két különböző irány volt: a mun-
káltatóké és a szakszervezeteké. A 
munkáltatók moratóriumot akar-
tak, vagyis azt, hogy fagyasszuk be 
a tavalyi szinten a minimálbért. A 
szakszervezetek azt szerették vol-
na, ha 2230 lejről 2400 lejre emel-
jük a bruttó összeget. Találtunk egy 
variánst, ami összhangban áll a va-
lósággal, vagyis az infl ációs rátával 
és a termelékenység növekedésével 
történő indexálás” – magyarázta 
a részleteket a Digi24 hírtelevízió 
műsorában a munkaügyi tárca ve-
zetője. Aláhúzta: mivel a tavalyi 
évet a gazdasági válság jellemezte, 
a termelékenység alig 0,8 száza-
lékkal nőtt, így összességében 3,1 
százalékkal, vagyis 70 lejjel tudják 
emelni most a minimálbér értékét.

Hiába a talárosok döntése, 
nyugdíjemelésre sem futja
Nincs pénz nagyobb értékű nyug-
díjemelésre sem az idei év folya-

mán. Raluca Turcan munkaügyi 
miniszter ennek kapcsán kedd este 
úgy nyilatkozott, egyeztetett Florin 
Cîțu miniszterelnökkel, és legalább 
az infl ációs rátának megfelelő ér-
tékkel aktualizálják idén a nyugdíj-
pont értékét. Részleteket későbbre 
ígért, elmondása szerint még zajlik 
a 2021-es évi állami költségvetés 
előkészítése.

Tegnap viszont a taláros testület 
elutasította a még az Orban-kor-
mány által benyújtott alkotmányos-
sági kifogást, és megállapította, 
hogy megfelel az alaptörvénynek 
a nyugdíjpont értékét 40 százalék-
kal emelő törvény.  A jogszabály így 
Klaus Iohannis államfőhöz kerül ki-
hirdetésre. Az elnök azonban még 
visszaküldheti azt felülvizsgálatra a 
parlament elé, a megváltozott több-
ségű parlament pedig meg tudja aka-
dályozni a törvény hatálybalépését, 
vagy módosítani tudja azt.

Az alkotmánybíróság döntése 
után Raluca Turcan tegnap úgy rea-
gált: a 40 százalékos nyugdíjemelés 
138 milliárd lejes többlettételt jelen-
tene a költségvetés számára, amire 
nincs fedezet a büdzsében. Hozzá-

tette, az ügyben a törvényhozás fog 
majd dönteni.

Florin Cîţu miniszterelnök sze-
rint sem fér bele a 40 százalékos 
emelés az idei büdzsébe. Mint 
tegnapi sajtótájékoztatóján leszö-
gezte: Románia 2020-ban nem 
engedhetett meg magának egy 
40 százalékos nyugdíjemelést, és 
ugyanez érvényes az idei eszten-
dőre is. „A nyugdíjak a jelenlegi 
kormány által felvállalt ütemterv 
szerint nőnek majd” – jelentette ki 
a kormányfő. Hozzátette, a taláros 
testület által most alkotmányos-
nak ítélt jogszabály Klaus Iohannis 
államfőhöz kerül, aki vagy vissza-
küldi a parlamentnek újbóli meg-
fontolásra, vagy kihirdeti azt. „Majd 
meglátjuk, melyik változat mellett 
dönt. A kormánykoalíció már felvál-
lalt egy nyugdíjemelési ütemtervet. 
Növelni fogjuk a nyugdíjakat, de az 
általunk megszabott ütemterv sze-
rint” – fogalmazott. 

Megnyirbálnák
a különleges nyugdíjakat
Raluca Turcan különben a kedd esti 
televíziós interjúban arról is beszélt, 
hogy a kormány szeretné a különle-
ges nyugdíjakat összhangba hozni 
a befi zetett hozzájárulásokkal, a 
vonatkozó törvénytervezeten jelen-
leg dolgoznak. Elmondása szerint 
amúgy jelenleg 9600 személy kap 
ilyen speciális juttatást, amelyek 
között van 78 ezer lejt meghaladó 
havi nyugdíj is, miközben 900 ezer 
nyugdíjasnak havi 800 lejből kell 
megélnie. Turcan azt mondja, hogy 
amennyiben a 78 ezer lejes külön-
leges nyugdíj kedvezményezettje 
a befi zetett hozzájárulás alapján 
kapná havi juttatását, úgy alig több 
mint 5000 lejt kapna.

 » Raluca Tur-
can elmondása 
szerint jelenleg 
9600 személy 
kap különle-
ges nyugdíjat, 
amelyek között 
van 78 000 lejt 
meghaladó havi 
nyugdíj is, holott 
ha a kedvezmé-
nyezettnek a 
befi zetett hozzá-
járulás alapján 
számolnák ki a 
havi juttatását, 
alig több mint 
5000 lejt kapna. 
Eközben 900 000 
nyugdíjasnak 
havi 800 lejből 
kell megélnie.
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Szó sem lehet béremelésről a közszférában az államfő szerint

Helyénvalónak tartja Klaus Iohannis államfő a közalkalmazotti bérek befagyasztására vonatkozó 
döntést, tekintettel arra, hogy a koronavírus-járvány miatt válságban van a román gazdaság, így 
kevesebb a pénz az államkasszában. Az államfő kedd esti sajtótájékoztatóján elmondta, nem 
beszélhetünk a közszférában dolgozók fi zetésének emeléséről mindaddig, amíg nem lábal ki 
az ország a gazdasági válságból. Szerinte nincs szó megszorításokról, mert nem csökkentették 
a béreket, a nyugdíjakat, ugyanakkor a nyugdíjasok megkapják azt az emelést, amelyről tavaly 
ősszel született döntés. De fi zetésemelésről sajnos nem lehet szó válsághelyzetben” – fogalma-
zott Klaus Iohannis. Hozzátette, meggyőződése, hogy Románia még az év folyamán ki fog lábalni 
a gazdasági válságból, újabb fi zetésemelések csak ezután lesznek esedékesek.

Nem csitul az oltóközpontok fi nanszírozása körüli perpatvar

Még mindig nem rendeződött az oltóközpontok fi nanszírozásának kérdése: bár a kiszivárgott 
információk szerint a bukaresti kormánynak tegnapi ülésén kellett volna elfogadnia az erről szóló 
rendeletet, az végül csak holnap kerül napirendre. A Hotnews.ro hírportál értesülései szerint azért 
nem bólintott rá a Cîțu-kabinet az oltásközpontok kialakításának és működtetésének költségvetési 
forrásokból történő fi nanszírozására, mivel a kormányon belül nem volt egyetértés a költségek elosz-
tásáról. Florin Cîţu miniszterelnök a kormányülést követően úgy nyilatkozott, reméli, hogy pénteken 
sikerül véglegesíteni és elfogadni a vonatkozó sürgősségi kormányrendeletet, elmondása szerint a 
tervezet jóváhagyás alatt áll. A kormányfő nyilatkozatában utalt ugyanakkor arra is, hogy nem fogják 
teljes mértékben fedezni a kiadásokat, ahogyan azt a megyei jogú városok polgármesterei több 
ízben is kérték. Jelezte egyúttal az elöljáróknak, hogy világos kritériumokat vár a kiadások elszámolá-
sára. Mint ismeretes, az oltásközpontok kialakítása igen sürgős olyan összefüggésben, hogy január 
15-én, pénteken rajtol a koronavírus elleni oltási kampány második szakasza.




